
 

Universitat de Girona 
Facultat d’Educació i Psicologia 
Plaça de Sant Domènc, 9, 17004 GIRONA 
Tel. 972 418027 
nuclipaulofreire@udg.edu 
www.udg.edu/nuclipaulofreire 

 

Acta 5/2023-2024 

Nucli Paulo Freire (24 de gener de 2024) 

Assistents: Miquel Blanch, Eduard Carrera, Joan Colomer, Arnau Gil, Juan González, 

Mon Marquès, Josep Miquel Palaudàrias, Maxi Rica, Ivan Salavedra, Pere Soler, Lau 

Alabau, Eva Beneit Vila, Mar Sibila i Xavier Besalú 

Lloc: Espai Paulo Freire de la Facultat d’Educació i Psicologia 

 

Hem començat la reunió de les 17,30: hem dedicat els primers tres quarts d’hora a 

donar compte de diversos temes que ens havien quedat pendents de resoldre; i els 105 

minuts restants hem fet el Cercle de Lectura programat. 

Assumptes diversos: 

El 4 de desembre de l’any passat vam fer la presentació de la revista rizoma freireano 

dedicada a Sebas Parra a l’Ajuntament de Girona. No tenim temps de fer-ne una 

valoració com cal, però estem contents de l’assistència que hi va haver i de les 

intervencions que es van fer des de la taula. I el 17 del mateix mes va tenir lloc, a la 

Marfà, l’entrega dels Primers Premis Sebas Parra, convocats per la Guerrilla 

Comunicacional. L’assistència també va ser molt notable i l’acte va tenir substància. 

Finalment, el passat 17 de gener va tenir lloc l’entrega de l’esqueix Francesc Bosch i 

Morata a la família de Sebas Parra, que va arribar-se fins a Xàtiva. L’Empar, la 

companya d’en Sebas, em diu que “l’acte va ser emotiu, amb la sala plena d’alumnes de 

l’Escola, igual que interessants els parlaments”. 

En Miquel ens descriu l’esbós d’escultura que ha preparat en Vicenç Huedo per 

homenatjar els primers alfabetitzadors de les comarques de Girona després del 

franquisme. És una peça de pedra tosca polida, sota una alzina o una olivera. A 

nosaltres ens cal pensar la frase que s’hi posarà. Entre en Vicenç, en Miquel i el 

picapedrer prepararan el pressupost que cal entregar a l’ajuntament de Girona, que és 

qui el finançarà. També hi ha prevista la reunió de la comissió mixta que ha de conduir 

el procés i que es reunirà entorn del 15 de febrer. Per part de l’ajuntament  hi haurà els 

regidors d’Educació, de Cultura i d’Obres. Per part del Nucli hi assistiran en Miquel, en 

Joan Co i en Pere. 

Tal i com ens va fer saber en Delfí Nierga, la directora de l’Escola d’Adults de Salt va fer 

la proposta de posar el nom de Sebas Parra a l’Escola, primer al claustre de professorat 

i després al Consell Escolar. Tots dos òrgans hi van votar en contra, perquè es pensa 

que el reconeixement a Sebas Parra “s’ha de fer des del propi Ajuntament de la ciutat 

des de la que va treballar i no posant el nom a l’escola de la qual ell mateix va dimitir i 

no va voler trepitjar mai més”. Certament que la resposta ens ha sabut molt greu, però 

hem decidit no confrontar-nos amb l’Escola. El que sí que farem serà parlar amb 
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l’alcalde de Salt i el seu regidor d’Educació per esbrinar quina és la seva posició i mirar 

de reconduir el tema. En principi, ho faran en Miquel, en Joan Co i en Delfí. 

En Miquel explica que es va reunir amb la diputada d’Educació de la Diputació de 

Girona, a qui va plantejar la voluntat de fer l’exposició “Educació d’adults: Teixint 

complicitats” i li va demanar si la podien finançar. La diputada va respondre que ja 

dediquen diners a finançar l’educació d’adults, en d’altres projectes, però no es va 

tancar a la nostra proposta. Per altra banda, va explicar el procés de confecció del guió 

dels 10 plafons de l’exposició per part de la comissió que ho va assumir i que tothom ha 

rebut. Se’n fa una bona valoració i estem convençuts que caldrà aprimar-lo, cosa que ja 

farà en Pep Caballé i que nosaltres seguirem. Ara ens queda escriure el projecte (ja hi 

està treballant en Miquel), justificant el sentit i l’oportunitat de l’exposició i preparar el 

pressupost (amb en Pep) per després poder-ho presentar en una segona reunió amb la 

diputada. 

Tenim a l’Espai Paulo Freire la documentació que ens va portar l’Alfons Formariz. En 

Joan Co, en Miquel i en Xavier han de quedar un dia per fer-ne el triatge... 

En Xavier explica que va ser convocat per la Subdirecció General de Currículum per 

assistir a la presentació del “procés de debat i definició del futur de l’educació al llarg de 

la vida”. La reunió va tenir lloc el 16 de gener i, entre altres, hi van assistir per part del 

Departament la Subdirectora General Rita Osso, el Cap de Servei Vicent Barberà, Anna 

Formosa, Olga Romero i Josep Camps. A més: Alfons Formariz, Rosa M. Falgàs, 

Gemma Argelaga, Marta Ferrer i alguns més. De la universitat: Ana Ayuste, Juan 

Llanes i jo mateix. Els objectius del procés són: analitzar la situació actual, recollir els 

diferents punts de vista dels actors, posar les bases de futur dels CFA i de l’educació al 

llarg de la vida i fer propostes de finançament. Es preveu elaborar un document de 

bases per part del grup promotor, fer 5 jornades de treball en diferents territoris i un 

congrés l’octubre d’aquest any. Jo vaig declinar de formar-ne part d’aquest Grup 

promotor i ja se m’ha contestat que buscaran un substitut. 

Articles del Diari de l’Educació: des de la darrera reunió han sortit publicats els 

següents: Educació: la vol per prendre aquí o per emportar? (Joan Pujolar); Educar per 

al conflicte, educar per a la pau (Xavier Besalú); La cooperació educativa catalana amb 

reconeixement a El Salvador (Josep Callís); i Després de PISA (Xavier Besalú). Avui no 

tenim temps de comentar-los, de manera que ho haurem de deixar per a més endavant. 

L’article del mes de febrer tocaria escriure’l a en Josep Callís i el del mes de març a en 

Josep Miquel Palaudàrias. 

Recordem que a la reunió del 14 de febrer farem un nou Cercle de Lectura en aquest cas 

dedicat a “la lluita antiracista”. El farem amb en Juli Suárez, de la Guerrilla 

Comunicacional, que ens proposarà un documental per visionar amb anterioritat. En 

Joan Co li’n farà memòria. 
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En Joan Pu ens ha fet saber que dos professors de la UdG, Marco Aparicio i Guiomar 

Rovira, han contactat amb Marina Garcés perquè vingui a presentar el seu darrer llibre 

a la universitat. En Pere contactarà amb en Marco per tal d’esbrinar si ja han fixat una 

data i un format. En funció de la resposta decidirem què fem nosaltres al respecte... 

Pel que fa a la visita dels estudiants de l’escola FEDAC de Girona i les seves professores 

Alba Teixidor i Mireia Cañigueral, ja han quedat d’acord amb en Juan. Diu que volen 

una breu explicació de qui era i què va significar Paulo Freire i conèixer després els 

materials de l’Espai. Quan sàpiga dia i hora ens ho farà saber per tal que si algú pot 

l’acompanyi... En Xavier explica que el professor Jordi Feu l’ha convidat a fer una 

sessió sobre Freire i Sebas Parra amb els estudiants de segon de Pedagogia el proper 

mes de març. 

En Mon ens diu que dimecres de la setmana vinent té hora per anar a l’arxiu del 

Col·legi d’Arquitectes per accedir als plànols de l’antic Seminari Menor. Feta aquesta 

visita veurà què i com es pot procedir... 

Avui, de 16,15 a 17,30 ha tingut lloc la primera reunió del grup que s’ha compromès a 

fer la recerca sobre analfabetisme polític/alfabetització política. En Josep Miquel, amb 

anterioritat, ja els havia fet arribar 4 articles per llegir i una proposta d’ordre del dia per 

a la reunió. A partir dels articles han quedat de començar a redactar el marc teòric i han 

fet una primera proposta de 20 persones a entrevistar. Han quedat de tornar-se a 

trobar el dimarts 2o de febrer. El grup està obert a noves incorporacions... 

En Xavier informa que va assistir a l’assemblea anual de l’Institut Paulo Freire 

d’Espanya, que va tenir lloc el 15 de desembre. Hi van assistir representants de Sevilla, 

Màlaga, Girona, Barcelona, Vic i València. Es va decidir que la pròxima Càtedra Paulo 

Freire, que és itinerant, se celebrarà aquest any a Girona el proper mes de novembre, 

amb el títol de “Alfabetització sociopolítica, moviments socials i unitat popular. La 

iniciativa s’endegarà des de Xàtiva i el coordinador de l’Institut ja ens tindrà al 

corrent... 

El 30 de gener, en Juan dinamitzarà el Cercle de Lectura a l’Escola d’Adults de Salt, 

amb el tema “Els mòbils a l’aula”. El següent, que es farà el mes de març, el dinamitzarà 

l’Ivan i el tema serà, si l’Escola hi està d’acord, “La globalització”. 

I el 31 de gener, a les 7 de la tarda, hi ha prevista la reunió de la Comissió popular a 

l’Ateneu Eugenienc. La convocatòria ja ha estat enviada i es farà un recordatori. En 

Miquel portarà la reunió, però cal que hi assistim tots els que puguem. 

En Pere comenta la proposta que li va fer arribar en Joan Pu sobre un curs on line sobre 

el català que han programat a la UAB. Com que no en sabem res més, deixem el tema 

damunt la taula... 

Finalment, el mateix Pere té diversos temes per comentar. Un: que l’administradora de 

la Facultat li ha fet saber que l’Espai Paulo Freire, on s’hi fan diverses activitats i 
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classes, dona una imatge de desordre que convindria arreglar. Quedem que la comissió 

que ha de triar els documents de l’Alfons Formariz, quan es reuneixi, mirarà d’ordenar 

les coses. Comunica també que l’Ajuntament de Girona li ha fet saber que la reunió de 

la Comissió de Solidaritat i Cooperació, en la que participarà Joan Co s’ha ajornat fins 

al 18 de març; i que rep molts correus adreçats al Nucli, sobretot del Llegat de Jaume 

Botey: tots estem d’acord que ell mateix en faci un filtratge i que només ens reenviï els 

que consideri convenient. I, amb això, hem acabat la primera part de la reunió. 

 

A les 18,15 hem iniciat el Cercle de Lectura sobre feminismes amb la participació d’en 

Lau, la Mar i l’Eva, del SAI (Servei d’Atenció Integral a la Diversitat Afectivosexual i de 

Gènere de l’ajuntament de Girona) a qui hem agraït la seva disponibilitat. Han fet una 

presentació breu del Servei i de l’article que ens havien passat: des de la reforma de la 

llei de “vagos y maleantes”, a la Llei de Perillositat i Rehabilitació Social, passant per 

diverses sentències dels tribunals, la Llei d’identitat de gènere de 2007, per acabar amb 

la llei més recent, de 28 de febrer de 2023. La claredat de les idees que han exposat i el 

temps que hem disposat han donat lloc a un diàleg ric i interessant, en què s’han aclarit 

dubtes i conceptes, on s’han contrastat posicions diferenciades i s’han abordat 

problemes i situacions no resoltes: els conceptes de gènere i sexe; la diferència entre 

parlar de persones trans i persones transexuals o transgènere; persones no binàries; 

gènere fluid; violència intragènere; dret a la identitat sexual; dret a l’autodeterminació 

personal; drets de la personalitat; drets i responsabilitats dels pares; el cas dels menors 

d’edat... Tot plegat de molt mal sintetitzar. El que sí que podem dir és que el d’avui ha 

estat un Cercle de Lectura molt viu, participat i aclaridor. En acabar, hem demanat a la 

Mar si voldria escriure un article sobre el tema per al Diari de l’Educació (i en Josep 

Miquel ja s’hi ha posat d’acord). 

I a les 20 hores hem acabat la sessió d’avui. 

 

 

 

PROPERA REUNIÓ DEL NUCLI PAULO FREIRE:  

Dimecres, 14 de febrer de 2024 , a les 18,00 hores 

A l’Espai Paulo Freire de la Facultat d’Educació i Psicologia 
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